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Актуальность феномена социальной целостности заставляет исследователей 

рефлексировать относительно перспектив и моделей его реализации. Как возможно будущее 

общества, что составляет основания и угрозы его функционирования, каковы механизмы 

преодоления проблемы и условия формирования социальной целостности? Эти вопросы 

формируют исследовательское поле современного социально-философского дискурса. Потенциал   

и практики реализации последнего рассматриваются автором как способы конструирования 

уникальности личности и, соответственно, продуктивных социальных отношений.  

Цель статьи – анализ экзистенциальных условий и практик конструирования целостности со-

бытия, в качестве которых выступают духовная культура и феномен дара. 

Материал и методы. Проблемное поле исследования – феномен дара, его экзистенциальные 

основания и потенциал, аспекты реализации феномена, создающие уникальность, целостность 

человека и его со-бытийности   в современном обществе. Теоретико-методологическая база – 

традиции православной христианской философии, экзистенциализма, а также психоанализа, 

раскрывающие фундаментальные аспекты решения проблемы социальной целостности.  

Результаты и их обсуждение. Развертываясь в аспекте постижения духовной культуры, 

дар, деление даром, выступает, по сути, единственным способом творческой реализации 

потенциала личности, развертывающимся   в процессе обнаружения и развития сущностных сил 

человека, его духовной активности. Это порядок продуктивной со-бытийности, в основании 

которого лежат духовные связи (но не зависимости!) – опыт деления даром. Поэтому говоря о 

практиках реализации социальной целостности, необходимо исследовать потенциал дара, 

символично открывающего логику воплощения опыта единения в социальную реальность.  

Заключение. В решении проблемы социальной целостности следует опираться на 

формирование комплексной методологической перспективы, в рамках которой возможен анализ 

условий, механизмов, логики развития социального единения, а также угроз, актуализирующихся 

в условиях формирования обществ современного типа. В этой связи анализ феномена дара 

представляется необходимым для компаративного анализа проблематики целостности.  
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The relevance of the social integrity phenomenon compels researchers to reflect on the prospects and 

patterns of   its implementation. How might the future society be, what makes the conditions and the 

threat of its operation, what are the mechanisms to address the problem of social integrity? These 

questions constitute the research field of modern social and philosophical discourse. Potential and 

practices of the phenomenon are explored by the author as ways of constructing   the uniqueness of the 

personality and, consequently, productive social relations.  

The purpose of this study is the analysis of constructing existential conditions and practices of the 

integrity of co-existence, which are the spiritual culture and the gift phenomenon. 

Material and methods. The problematic field of research is the gift phenomenon, its existential 

foundations and potential, the phenomenon aspects that create the uniqueness, integrity of human and his 



co-existence in modern society. Theoretical and methodological basis of the research were the traditions 

of the Orthodox Christian philosophy, existentialism and psychoanalysis, which disclose fundamental 

aspects of social integrity problem decisions. 

Findings and their discussion. Gift, sharing gift is implemented within the framework of spiritual 

culture comprehension. In fact, gift is the only way to creatively implement individual potential, which 

unfolds in the process of discovering   and developing a person existence, his spiritual activity. This is the 

order of the productive co-existence, based on spiritual ties (but not dependencies!) – sharing gift 

experience. Therefore speaking about the practices of realizing social integrity, it is necessary to explore 

the gift potential. The gift phenomenon symbolically opens the logic of realization of the integrity 

experience in social reality.  

Conclusion. To solve the problem of social integrity it is necessary to shape a complex methodology 

that will identify the conditions, mechanisms, the logic of social integrity. This methodology will also 

detect threats to the integrity that   are actualized in conditions of shaping the contemporary society. In 

this connection, the analysis of the phenomenon of gift seems to be necessary for comparative analysis of 

the social integrity problems.  

Key words: social integrity, gift, spiritual culture, whole knowledge, communitas experience. 


